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Vänstern i Jönköping är en del av 
skriftserien Folkviljan.Vänstern 

i Jönköping

Rösta för ett  
solidariskt  
Motala!
Quis rem andam sequi 
cusam fuga. 

Rädda vår 
sjukvård!
Con pore, inciis mil mo 
cum volorep erferru 
mquunt aspid.

Hållbar  
energipolitik!  
Daestemporro corro dis 
nonectusam id ut dollab 
inctati aereceptiur.
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INTRO

vansterpartiet.se/ 
blimedlem

Regeringen står på 
de rikas sida
Höginkomsttagare får sänkt skatt med 13 miljarder. Inte en enda 
krona går till höjd a-kassa eller sjukersättning, säger Åsa-Pia 
Järliden som är skattepolitisk expert (V) och tidigare LO-ekonom. 
Sida 4

Serietecknaren  
skildrar vardagslivet  

i glesbygden.

FOTOGRAF: FRIDA SJÖGREN

Mats Jonsson Julia Löf
GRUPPLEDARE VÄNSTERPARTIET  

JÖNKÖPING

”Samverkan för Jönköping 
ger goda möjligheter att få 

igenom vänsterpolitik”

Vänsterns krispolitik  
höjer a-kassa och sjukersätt-
ning istället för skattesänk-

ningar för de rika.

Nooshi Dadgostar
PARTILEDARE VÄNSTERPARTIET

Dags för  
rättvisa
Tillsammans tar vi kampen 
för jämlikhet och rättvisa. 
Bara när vi gör det till-
sammans kan vi bekämpa 
högerns splittringspolitik 
och bygga ett samhälle där 
alla har råd och möjlighet 
att leva ett gott liv.

Ge oss Sverige- 
priser på el

Jönköping 
behöver ett 
kulturlyft

Vi slår vakt 
om socialt 
hållbar sjuk-
vård

FOTOGRAF: AGNES STUBER

Är det inte självklart egent
ligen? Att alla ska ha råd. 
Råd att betala sin hyra, råd 
att betala sin elräkning, råd 
att köpa kläder till barnen, 
råd att sätta mat på bordet, 
råd att vara sjuk. Vi har idag 
ett Sverige där priserna  
skenar och allt fler har svårt 
att klara sig. Samtidigt gör 
el  bolag, banker och stor
företag mångmiljardvinster. 
Samtidigt får vi fler och fler 
mångmiljonärer. Det är ett 
sjukt Sverige. 

Det är ingen slump. Det 
bygger på politiska beslut 
att avreglera marknader. 
Politiska beslut som inte tar 
ansvar för välfärden. Poli
tiska beslut som pressar ner 
lönerna för vanligt folk sam
tidigt som skattelättnader 
gör de rikaste rikare. 

På 1 maj kräver vi det själv
klara: Alla ska ha råd!  
Tillsammans kan vi fixa det.

Alla ska  
ha råd!
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Hassan Abadir, stödpedagog, 
Liljeholmen 

– Jag vill att folk i min 
närhet ska veta att det 

finns ett annat politiskt 
alternativ och att de 
ska rösta. Jag brinner 
för barn och ungdomar 

med funktionshinder 
och för att unga ska ha 

bra fritidssysselsättningar 
och inte bli kriminella.

Anja Frid, undersköterska, 
Mariebo

– Jag är kritisk mot snåla 
kommunala arbets givare 

i bl a äldreomsorgen. 
De håller tillbaks på 
personaltäthet så att 
det går ut både över de 

boendes sociala välfärd 
och sociala tid, och de 

anställdas stressnivå ökar 
när de inte kan utföra sina jobb 

med den ambition de önskar. 

Emma Taengh Åkesdotter, 
undersköterska, Ljungarum  

– Jag engagerar mig för 
att det var dags nu!  
Vi föds alla med olika 
förutsättningar och 
samhället behöver 
hjälpa dem med olika 

svårigheter att få 
samma förutsättningar 

som andra. Vi behöver mer 
vänsterpolitik i samhället  

helt enkelt!

Joakim Ekström, scenmästare, 
Söder 

– Jag vill göra min del i det 
demokratiska arbetet. 

Vänsterpolitik behövs 
för att samhället ska 
utvecklas åt ett med
mänskligt och rättvist 

håll. Det är viktigt att 
vi tar rätt steg i klimat

arbetet, att vi främjar social 
hälsa och att kulturen får en 

självklar plats i vårt samhälle. 

FRÅGA 4
Därför engagerar 
jag mig Vänstern slår vakt om  

socialt hållbar sjukvård

●  De partier som styrt regionen de senaste 
perioderna är Socialdemokraterna, Bevara 
akutsjukhusen, Moderaterna, Kristdemokra-
terna, Centerpartiet, Liberalerna och Miljöpar-
tiet. Sverigedemokraterna har också varit med-
skyldiga till nedskärningarna av vårdplatser. 

Konsekvenserna av deras politik är förö-
dande. Var tredje vårdplats har gått upp i rök, 
avdelningar är delvis nedstängda, akut- och 
ambulanssjukvården är underbemannad och 
dessutom har beroendet av hyrpersonal ökat.

Ambulanssjukvården klarar inte av målet 
att nå fram i tid vid larm som har högsta prio-
ritet. Tiden för att nå fram till en patient med 
hjärtstopp har över tid ökat i hela länet. Ambu-
lanssjukvården är underbemannad, det märks 
på de långa väntetiderna som uppstår trots att 
personalen arbetar massor med övertid. 

På akutmottagningen vid Länssjukhuset 
Ryhov är situationen helt oacceptabel. Mottag-
ningen är helt beroende av dyr hyrpersonal,  
13 av 35 utrymmen saknar vatten och flera 
rum klarar inte av kraven för vårdhygien. Per-
sonalen får inte tillräckligt med återhämtning 
och det är svårt att behålla personal över tid 
vilket gör att mottagningen blöder kompetens. 
Situationen är så pass illa att Arbetsmiljöver-
ket hotar med en halv miljon i vite. 

Vänsterpartiet har föreslagit höjd grund-
bemanning inom vården, i synnerhet där läget 
är som allra mest ansträngt såsom inom akut- 
och ambulanssjukvården. Vi har även föresla-
git flera arbetsmiljöåtgärder och ökat utrymme 
för återhämtning. Vi är också positivt inställda 
till larmcentral i egen regi.

En annan sak som vi föreslagit är att  
Hallandsmodellen implementeras inom 
akut- förlossnings- och ambulanssjukvården. 
Modellen innebär en arbetstidsförkortning och 
där den har prövats har rekryteringsproblemen 
minskat kraftigt. Det blir lättare att behålla 
kompetens på arbetsplatsen och dessutom 
minskar övertidsbehovet vilket sparar både 
hälsa och ekonomi eftersom övertid är dyrt.

Mikael Ekvall, regionråd

Vänsterpartiet har länge kritiserat den politiska ledningen 
i Region Jönköpings län. De har inte mäktat med att säker-
ställa en socialt hållbar akut- och ambulanssjukvård.  
Vänsterpartiet har presenterat flera förslag till förbättringar 
som tyvärr snabbt viftats bort.

”Personalen får 
inte tillräckligt 
med återhämtning 
och det är svårt att 
behålla personal 
över tid ...”

Här finns vi.
Engagera dig!

Vänsterpartiet
Jönköping
Telefon 070-491 28 77
E-post: 
jonkoping@vansterpartiet.se

Hemsida:
jonkoping.vansterpartiet.se
Instagram: 
vansterpartietjonkoping  

Facebook:
Vänsterpartiet Jönköping
Bli medlem: 
vansterpartiet.se/bli-medlem

Vänstern i Jönköping ges ut av Vänsterpartiet Jönköping i samarbete med Zetkin Foundation. Redaktion: Johan Tiger, Nathalie Söderberg, Adam Määttä, Per Längby, Mats Billberg 
Johansson, Julia Persson. Ansvarig utgivare: Daniel Sestrajcic. Upplaga: 23 700 ex. Tryck: Bold Printing Mitt, 2023. 
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1 procent
Den rikaste 1 procenten i världen 
har mer än dubbelt så mycket 
tillgångar som 6.9 miljarder 
människor tillsammans. 

Källa: Oxfam Sverige

Några tar av sparade pengar för att klara fördubblade 
matpriser och elräkningar, andra har inte ens några  
sparade pengar att ta av. Dyrtiderna drabbar som alltid 
de som redan har det ekonomiskt svårt. Här är fyra av 
Vänsterpartiets förslag mot dyrtiderna.

Fyra V-förslag  
mot dyrtiderna

Sverigepriser på el

Det är inte brist på svensk el 
som är förklaringen till våra höga 
elräkningar, utan att det nuvarande 
systemet med skenande elpriser gyn-
nar elbolagen som exporterar el. 

Därför föreslår Vänsterpartiet att 
elmarknaden i vårt land separeras 
från exportmarknaden. På det sättet 
skulle vi kunna återfå låga, normala 
elpriser. Det vore ett rejält prisskydd 
för vanliga svenska hushåll.

Avskaffa  
karensavdraget

När kräksjuka och förkylningar 
härjar på föris då märks karensavdraget 
i plånboken för en förskollärare, bussfö-
rare eller undersköterska. En genomsnitt-
lig dagsinkomst går helt förlorad innan 
sjuklön börjar betalas. 

Vänsterpartiet anser att karensav-
draget bör skrotas helt. Det är inget annat 
än en klasslagstiftning som drabbar 
samhällsbärare i arbetaryrken.

Höj a-kassan

A-kassan behöver bli bättre. Vi 
vill höja den högsta dagpenningen 
och grundbeloppet, höja ersätt-
ningsnivån till 80 procent för hela 
ersättningsperioden samt för tid med 
aktivitetsstöd, förbättra kvalifi-
cerings- och ersättningsvillkoren 
och återinföra studerandevillkoret. 
A-kassans ersättningsbelopp ska 
även indexeras så att de kopplas till 
den allmänna löneutvecklingen.

Med vårt förslag får 80 procent 
av löntagarna 80 procent av sin 
tidigare lön om de blir arbetslösa. 
Det behövs för det enskilda hushållet 
när vi nu går in i en lågkonjunktur. 
Samtidigt är det viktigt för lönta-
garnas position på arbetsmarknaden 
generellt. Sverige är bättre med 
starka och trygga löntagare.

Gratis skolfrukost

Dyrtider innebär hungrigare 
barn. Sex av tio kommuner uppger i en 
undersökning att det går åt mer skolmat, 
särskilt på fredagar och måndagar, sedan 
matpriserna höjts och levnadsomkostna-
derna ökat.

Därför föreslår Vänsterpartiet gratis 
frukost på alla landets skolor. Reformen 
förväntas kosta mellan 0,5–1,0 miljarder 
kronor/år beroende på antalet kommuner 
som ansluter. Beräkningen utgår från 
antalet elever, antal skoldagar och den 
beräknade kostnaden per barn i de kom-
muner som har frukost redan idag.

2. 3. 4.1.
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Staten bör lindra  
bördan för de 
värst drabbade
Inflationen slår hårt 
mot hushållen, och hår-
dast mot de som tjänar 
minst. Staten skulle 
kunna lätta bördan. 
Men det blir ingen höjd 
a-kassa eller högre 
sjukersättning. Det blir 
inte heller halverade 
kostnader i kollektiv-
trafiken. Däremot blir 
det skattesänkningar 
för de rikaste.

F
O

T
O

:  
A

G
N

E
S

 S
T

U
B

E
R

● – Regeringen säger att den inte 
vill driva på inflationen. Men den beror 
inte på inhemska förhållanden, påpekar 
Åsa-Pia Järliden Bergström, före detta 
lo-ekonom som numera är skattepolitisk 
expert hos Vänsterpartiet. 
 Den moderatledda regeringen har 
däremot sänkt skatten med tretton 
miljarder för löntagare med de högsta 
inkomsterna. De pengarna hade gjort 
större nytta för arbetslösa, sjuka och 
pendlare, menar hon.
 – I stället har man dragit ned på arbets-
marknadspolitiken och lagt en stram 
budget, samtidigt som kostnaden för 
hälften av hushållens nödvändiga utgifter 
– transporter, elektricitet, mat – stiger 
brant på grund av inflationen.

Skattebidrag
I andra änden är systemet med skattebi-
drag intakta. Rut, Rot och ränteavdrag 
ändras inte.

 – Just nu är det kanske inte läge att 
justera i ränteavdragen, kommenterar 
Järliden. Men rent allmänt har dessa skat-
teavdrag inneburit ett stort steg bort från 
den generella välfärdspolitiken.
 Resurser flyttas från det gemensamma 
till enskilda, mer eller mindre välbe-
ställda individer. När inflationen dess-
utom raderar sju års lönelyft, som kon-
junkturinstitutet konstaterade i december, 
återstår inte mycket mer för löntagarna än 
att ställa krav på högre löner. Men avtal 
som ger 4,5–5,5 procent i lönepåslag lär 
inte täcka höjda levnadsomkostnader.

Höga vinster
– Vi har haft en låg inflation under lång 
tid och en löneutveckling som stan-
nade av under pandemin, säger Åsa-Pia 
Järliden. Samtidigt har företagens vinster 
varit höga.
 ”Märket”, industrifackens avtal, 
bestämmer lönenivån för resten av arbets-
kollektivet. Det gynnar exportindustrin 

på bekostnad av de anställda inom handel 
och vård.
 – lo har som mål att löneskillnaderna 
mellan dem i manligt dominerande fack 
och dem i kvinnoyrken ska vara halve-
rade 2028. Det finns ingenting som tyder 
på att vi når dit.

Bantade bidrag
Regeringens bantade bidrag till kommu-
ner och regioner spär på orättvisorna.
 – Enligt skr, Sveriges kommuner och 
regioner, fattas det tio miljarder kro-
nor för i år, påminner Åsa-Pia Järliden 
Bergström.
 Företagen ökar sina vinstmarginaler 
och vältrar över kostnader på kunderna. 
Riksbanken offrar löntagarna när rän-
tehöjningar tvingar ut allt fler i arbets-
löshet. Men, säger Järliden, det är inte 
lönebildningen som driver på inflationen.

Per Längby

Statens omsorg om medborgarna borde i högre grad riktas till dem som drabbas värst av 
dyrtiden, säger före detta LO-ekonomen Åsa-Pia Järliden Bergström.
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● Politiken ska inte lägga sig i. Det 
var moderaternas första paradigmskifte, 
anno 1970-tal.
 Sedan dess har allt fler välfärdstjänster 
privatiserats, däribland elmarknaden.
 – Och då får människorna frysa i sina 
hem, medan elproducenterna drar in stora 
vinster, säger Nooshi Dadgostar, partile-
dare för Vänsterpartiet.

Det krävs ett helt annat paradigmskifte 
än det den moderatledda regeringen talar 
om i dag, menar hon. Till att börja med 
bör Sverige införa Sverige-priser på el.

 – Elektricitet är en livsnödvändig resurs 
som ska ha ett så lågt pris som möjligt. 
Vi har ett överskott som vi kan och ska 
exportera, men priserna inom landet ska 
ned till tidigare nivåer.

Bli mätta
Politiken bör lägga sig i. När räntan går 
upp, när matpriserna skenar och när den 
ensamstående mamman avstår från sin 
måltid för att barnen ska bli mätta.
 – I stället sänker regeringen skatten för 
höginkomsttagare med ettusen kronor 
i månaden, påpekar Nooshi Dadgostar. 

Vänstern, däremot, står för en krispolitik 
som stöttar de svagaste.
 En sådan politik tar vara på över-
skottet och höjer sjukersättning och 
a-kassa.
 – Vi kan också pröva tillfälligt 
höjda barnbidrag till ensamstående 
föräldrar, säger partiledaren.

Pressad regering
Men var finner man en majoritet för 
detta?
 – Regeringen är pressad. Den har ett 
väldigt lågt förtroende bland väljarna. 

Och vi har nyligen avstyrt en 
skärpning av karensav-

draget. 
 Politiken lägger sig i. 
Antingen den är höger 
eller vänster. Den 
förra vill tala tyst om 

skattesänkningar för de 
rikaste, säger Nooshi Dad-

gostar. Den senare går gärna i 
allians med krafter som står för solidari-
tet och jämlikhet.

Per Längby

Hellre varmt i lägenheten 
än marknadspriser på el

Pengar till vården 
hamnar i fel fickor

– Det finns pengar, men de 
ligger i fel fickor.
 Efter 35 år som under- 
sköterska och skötare vän-
tar Patrik Strand otåligt på 
att äldreboende och sjuk-
vård ska få de resurser den 
behöver.
 Inte ens en pandemi lycka-
des väcka de styrande.

Den borgerliga politiken har nått vägs ände, säger Patrik Strand. 
Det behövs en ny politik för en välfärd som man kan lita på.

sjukhus i Malmö har runt tjugo procent 
av undersköterskorna inom många 
verksamheter sagt upp sig under 2022, 
berättar Patrik Strand, vänsterpartist och 
styrelsemedlem i Kommunals sektion för 
regionanställda i Malmö och Trelleborg.

800 miljoner
Det borgerligt styrda Region Skåne, med 
mer än 30 000 medarbetare, ska spara 
800 miljoner kronor i år. 
 – Det motsvarar lönerna för samtliga 
undersköterskor på SUS i Malmö. Vi 
sitter fast i en nedåtgående spiral som gör 
det allt svårare att rekrytera och behålla 
medarbetare.
 I akutsjukvården i Malmö har en tred-
jedel av sjuksköterskorna slutat, i Lund 
hälften. I universitetssjukhusets budget 
gapar ett hål på 1,5 miljarder för 2023. 

Trosvissa 
löften från 
politiken 
om att duktiga 
medarbetare ska 
ro sparbetingen i land 
imponerar inte på Patrik Strand.

Lägsta skatten
– Visst kan vi förbättra våra arbetsmeto-
der, exempelvis mot en mer demokratisk 
styrning där alla yrkesgrupper kan bidra 
med sin kunskap. Men det är politikerna 
som bestämmer över pengarna, och den 
budget de lägger är helt avgörande, lik-
som vilken skatt de tar ut.
 I Region Skånes fall är det en av de 
lägsta i landet.
 – Hälso- och sjukvårdslagen talar om 
god och likvärdig vård. Ingenting om 

vinster. Bland Region 
Skånes privata vårdgivare 

finns det ett femtiotal som 
inte ens har kollektivavtal. Hur 

kan man acceptera att våra skatte-
medel går till en oseriös låglönekonkur-

rens?

Skattefiffel
I Stockholm, berättar Patrik Strand, 
lämnade Kommunal för några år sedan 
en rapport om välfärdsföretag som 
förutom detta dessutom fifflar med 
skatter, pensionsinbetalningar och andra 
skyldigheter.
 Välfärdsbrottsligheten går före lika 
vård till alla. Skattepengarna hamnar i fel 
fickor.

Per Längby

● Covid -19 avslöjade vårdens och 
omsorgens brister och ur dess kaos 
hoppades många att landets största yrkes-
grupp, undersköterskorna, äntligen skulle 
få bättre villkor. Så blev det inte.
 – Tvärtom. På Skånes universitets-
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10 procent De rikaste 10 procenten står för cirka hälften av 
alla koldioxidutsläpp i världen.

Källa: Oxfam Sverige

 
KRÖNIKA

Jönköping 
behöver ett 
kulturlyft
●  Kulturfrågorna är inte alltid 
så närvarande i politiken, men 
så behöver det inte se ut. Vi 
i Vänsterpartiet Jönköping 
drev kulturlyft som en av våra 
valfrågor och vi har fått upp 
kulturfrågorna på agendan i 
lokalpolitiken och i lokal media. 
Till och med uppstod det en 
viktig kulturdebatt i valrörel
sens slutskede.

När kommunernas kultursats
ningar jämförs hamnar Jönkö
ping på skämsplats, plats 215 
av 290 när det gäller satsningar 
på kultur per invånare år 2021 
och motsvarande plats 221 för 
satsningar på kulturskolan.

Jönköpings nya kulturplan 
som alla partier står bakom är 
lovande. Jönköping ska bli ett 
kulturnav och en kulturell infra
struktur ska utvecklas när det 
gäller såväl lokaler, utbildning, 
samarbeten mellan olika aktö
rer, enklare bidragssystem som 
bättre arbetsvillkor. Vi hoppas 
den politiska viljan finns att 
avsätta de pengar som krävs 
för att nå målen.

Vi inledde vårt samarbete i det 
nya styret med att få igenom 
två miljoner mer till Jönköpings 
kulturföreningar och kompen
sation fullt ut för minskade 
statsbidrag till Kulturskolan. 
Sommarkulturskolan som 
tillkom på vårt initiativ har 
redan blivit succé. Kulturen 
blir tillgänglig för unga i de 
prioriterade områdena och kan 
motverka sociala problem och 
bidra till integration.

Ett kulturlyft kräver mer re
surser – och idéer. Vi vill verka 
för att utveckla kulturen i ett 
växande Jönköping.

Johan Tiger, 
ordförande Vänsterpartiet  

Jönköping, ledamot  
Kultur- och fritidsnämnden

Samverkan för Jönköping 
– så heter det avtal mellan 
S, C, L, V och MP som ger 
en styrande majoritet i Jön-
köpings kommun de kom-
mande fyra åren. Vänster-
partiets gruppledare Julia 
Löf är nöjd med avtalet och 
ser goda möjligheter att få 
igenom vänsterpolitik.  

●  Vad i avtalet ger dig förhoppningar 
om mer vänsterpolitik?

–  Det har varit helt avgörande för oss att 
politiken som det här styret ska genom-
föra lutar åt vänster. Därför är det väldigt 
roligt att alla fem partierna är överens om 
en övergripande politisk plattform som är 
starkt präglad av jämlikhet, jämställdhet 
och klimatomställning. 

Vi håller just nu på att ta fram ett 
gemensamt kommunprogram som ska 
visa vad samverkanspartierna vill åstad-
komma under mandatperioden. Där kom-
mer många av våra förslag att vara med. 
Den kommunala budgeten ska också tas 
fram gemensamt.

●  Vad vill Vänsterpartiet göra för att 
få en mer jämlik kommun?

–  Jämlikhet innebär att alla ska ha 
möjlighet till ett gott liv, från vaggan 
till graven. Det kommunen kan påverka 
handlar om förskola, skola, äldreomsorg, 
kultur, fritid, miljö, klimat och tillgång 
till kollektivtrafik, dricksvatten, grönom-
råden och andra nyttigheter. 

Alla barn i förskola och skola som 

behöver särskilt stöd ska få det. Vänster-
partiet har bland annat bidragit till att ett 
antal skolsocionomer har anställts. Deras 
uppgift är främst att få tillbaka elever 
med hög frånvaro till skolan. De ska 
utreda orsakerna till frånvaron och se till 
att rätt åtgärder sätts in. 

Elevhälsoteamen behöver förstärkas 
ytterligare så att de kan jobba mer före-
byggande. 

Vi vill införa en kulturgaranti i skolan 
och göra kulturskolan mer tillgänglig. 

Den som lever sitt liv med en norm-
brytande funktionalitet ska ha samma 
möjlighet till ett gott liv som alla andra. 
Vi vill förbättra möjligheten att få kon-
taktperson eller ledsagare för dem som 
bor på service- eller gruppboende. 

I äldreomsorgen krävs krafttag för att 

få en hållbar personalsituation. Vänster-
partiet föreslår att kommunen ska ta ett 
helhetsgrepp och utreda vad som kan få 
unga att söka sig till yrket och befintlig 
personal att stanna kvar. Det finns mycket 
erfarenhet att hämta från andra kommu-
ner som rör inflytande över arbetets orga-
nisering, arbetstidsförkortning, fysisk 
arbetsmiljö, fortbildning, lönesättning 
med mera.

●  Hur ser du på möjligheterna att nå  
de miljö- och klimatmål som finns  
i kommunens hållbarhetsprogram?

–  Att begränsa klimatförändringarna är 
ett måste om vi ska kunna ha ett gott liv. 
Vi kommer att vara en aktiv och stark 
kraft i den trafikstrategi som ska tas 
fram. Där måste målet vara att underlätta 
för kollektivtrafik och cykel. Vi vär-
nar grönområdena som är viktiga både 
för människors välbefinnande och för 
anpassning till det förändrade klima-
tet. Allt byggande som kommunen kan 
påverka måste bli mer klimatvänligt. Vi 
jobbar för mer träbyggnader, energisnåla 
hus, installation av solceller och mer 
återbruk och återvinning.

●  Till sist, hur ska ni få med er övriga 
partier på era förslag? 

–  Alla våra förslag ryms inom den 
överenskomna plattformen. Nu ser vi 
till att ha genomarbetade underlag och 
goda argument med oss när budgeten 
ska tas fram. Allt kan naturligtvis inte bli 
genomfört direkt men vi är envisa. 

Julia Löf intervjuades av  
Thordis Samuelsson

Så ska vi få mer vänster-
politik i Jönköping 

Neil Ormerod, (V)
regionråd i Region 

Uppsala

Vänsterpartiets gruppledare  
Julia Löf är nöjd med Samverkan  
för Jönköping.

Här är alla glada vänsterpartister som tar sig an arbetet i nämnder och styrelser

5 vänstersegrar
•  HVB för missbrukande kvinnor
•  Femårigt avtal med kvinnojouren
•  Skolsocionomer i grundskolan
•  Mer solceller på kommunala byggnader
•  Mer pengar till kulturföreningarna
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Sverige är sämst i Norden på att 
bekämpa ojämlikhet och vi rasar 20  
platser i internationell mätning. 

Källa: Commitment to Reducing 
Inequality Index

Sämst i  
Norden

Mats Jonsson: 

Från självbiografi till 
folkbildning

handlar om hur han upptäckte sin familjs 
okända samiska ursprung. När folk pratar 
med honom om boken brukar han få två 
olika reaktioner berättar han. Den ena är 
att man själv har samiskt ursprung och att 
boken blir en sorts upprättelse. Den andra 
reaktionen är: ”herregud jag visste ingen-
ting om det här”. Och det är här någon-
stans som Mats har insett att hans roll som 
kulturskapare har förändrats, att han har 
blivit folkbildare. 
 – Min roll i kampen är att upplysa, ge 
perspektiv för att få folk förstå och fun-
dera över samhället och var deras poli-
tiska hemvist bör ligga. 

Var tredje vecka publicerar Mats en 
seriestripp i tidningen Arbetet, så han har 

kommunen ser hur allting skärs ner, sam-
tidigt som man som politiker för kom-
munen känner sig kraftlös. Vi behöver 
större förändringar på riksplan, något 
som knappast kommer ske med den här 
regeringen.
 När han skrev boken om glesbygd Nya 
Norrland bodde han i Stockholm. Han 
konstaterar att det är stor skillnad på att 
skriva om glesbygden med ett utifrånper-
spektiv och att göra det om man faktiskt 
bor där själv. 
 – Boken hade sett helt annorlunda ut om 
jag skrivit den när jag bott här. Kanske får 
det bli en Nya Norrland 2? skrattar Mats 
och dricker upp sin sista skvätt kaffe.

Sebastian Nygren

Folkbildare. Serietecknaren Mats  
Jonsson gör politik när han skildrar  

glesbygden och de nedskärningar man 
tvingats till i decennier.
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Mats kallar sig själv för serie-
tecknare, även om han medger 
att det inom författarskapet 
inte anses lika ”fint” som att 
vara en ”vanlig” författare. Det 
blir ett sorts internt klassam-
hälle även där skrattar han.

blivit van vid att kritisera samtiden på 
löpande basis, skrattar han.
 Men Mats upplever att det saknas 
något i skildringen av glesbygden, något 
han vill ändra på.
 – Jag vill ge landsbygdskommuner en 
egen berättelse. De enskilda människorna 
uppmärksammas ofta inom den vanliga 
journalistiken. Jag vill skildra en fattig 
kommuns vardag, nedskärningarna man 
blivit tvingad till i decennier och som 
bara fortsätter.

Och många diskussioner om ned-
skärningar blir det där vid bordet i köket:
 – Min fru sitter i fullmäktige för Vän-
sterpartiet och är kommunanställd. Vi 
pratar om hur man som tjänsteman för 

● När jag pratar med Mats sitter han 
med en kopp kaffe hemma i Sandslån, i 
ett klassiskt svenskt arbetarkök. Klockan 
tickar regelbundet i bakgrunden, och en 
gammal vedspis utgör en stor del av det 
lilla utrymmet.
 Idag är Mats aktuell med boken När vi 
var samer, ett självbiografiskt verk som 

Ingenting är så illa att 
det inte kan bli värre

Fram till avregleringen av elmarknaden 1996 betraktades 
elmarknaden som en del av samhällsnyttan. Därefter blev 
den konkurrensutsatt. Energimarknadsinspektionen (Ei) 
avgör skälig vinstnivå för elnätsbolagen, men myndighetens 
bedömning överklagades 2021 av bolagen, som har en mono
polliknande ställning i sina regioner.

Källa: DN den 10 februari 2023
Siffror: Energimarknadsinspektionen (Ei)

* Retroaktivt efter överklagan från elnätbolagen 2021, vilket gav 
en betydande inkomstöverföring från konsument till elbolag, enligt 
Konkurrensverket, Ei och ett flertal kundorganisationer.

Elbolag

Skälig vinstnivå enligt Ei  

Avreglering  
elmarknad

1996

Övervinst:  
+24 miljarder kr

2012–2019

Ny lag* efter överklagan:
+30 miljarder kr

2021–2023

X miljarder?

2024–2027

ELNÄTBOLAGENS ÖVERVINSTER



Alla ska  
ha råd!

1 maj
2023

Fira med  
Vänsterpartiet

Vi ses i Jönköping

Samling 12.30 i Rådhusparken

Tal, musik, 1 maj-tåg,  
grill och fika.


